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 הרב ישראל סמט – ויגשדבר תורה לפרשת 

 

  הירידה צורך עלי

  

  ."שמעתי משל ממורי למלך ששלח בנו יחידו למרחקים כדי שיהיה לו אחר כך יותר תענוג" )תולדות יעקב יוסף ואתחנן ז(

מפולנאה, מצוטט פעמים רבות בפיהם של תלמידיו. המשל משתנה המשל של הבעל שם טוב שמובא כאן מדברי תלמידו ר' יעקב יוסף 

בהתאם לצורך: לפעמים המלך הוא ששלח את בנו, לפעמים קרה הדבר באופן שאיש אינו יודע היכן הבן או הבת של המלך. ויש שבן 

בתורה: אברהם גלה מארצו המלך עצמו החליט להתרחק. אך תנועת הריחוק והקירוב משותפת לכולם. המקורות של המשל מצויים כבר 

ושב אליה וכן יעקב. יוסף גלה והתרחק עד לתחתית בור הכלא ולבסוף התאחד עם משפחתו. לבסוף גלתה כל משפחת יעקב ואף היא 

   שבה לארץ. התבנית של ריחוק וקירוב שמחליפים זה את זה, מאפיינת את ההסטוריה של עם ישראל וגם את חייו של כל יחיד ויחיד.

נחמץ כשאנחנו רואים את יעקב נאלץ להמלט מפני אחיו לחרן, או את יוסף שנמכר לעבד על ידי אחיו. אך אילו לא היו אחי יוסף ליבנו 

   מוכרים אותו, האם היתה 'נחסכת' ירידת יוסף למצרים?

   כשאחי יוסף עדיין לא ידעו שיוסף הוא שמתעלל בהם, אמרו זה לזה:

ֹּאמְרוּ אִישׁ אֶל אָחִיו א   ן בָאָהוַי ֹּא שָׁמָעְנוּ עַל כֵׁ ינוּ וְל לֵׁ שֶׁר רָאִינוּ צָרַת נַפְשׁוֹ בְהִתְחַנְנוֹ אֵׁ נַחְנוּ עַל אָחִינוּ א  מִים א  שֵׁׁ ֹּאת. וַיַעַן  בָל א  ינוּ הַצָרָה הַז לֵׁ אֵׁ

ֹּא שְׁמַעְתֶ  אמֹּר אַל תֶחֶטְאוּ בַיֶלֶד וְל יכֶם לֵׁ לֵׁ לוֹא אָמַרְתִי א  אמֹּר ה  ן אֹּתָם לֵׁ ה נִדְרָשׁ. )מב,כארְאוּבֵׁ   .כב(-ם וְגַם  דָמוֹ הִנֵׁ

  :האחים פירשו את כל הקורות אותם כעונש על המעשה הרע שלהם. בניגוד למה שחשבו האחים אמר יוסף כשהתודע אליהם

נָה כִי לְמִחְיָה שְׁלָחַנִי א   תִי הֵׁ יכֶם כִי מְכַרְתֶם אֹּ ינֵׁ עָצְבוּ וְאַל יִחַר בְעֵׁ שׁ -וְעַתָה אַל תֵׁ יכֶם. כִי זֶה שְׁנָתַיִם הָרָעָב בְקֶרֶב הָאָרֶץ וְעוֹד חָמֵׁ לֹהִים לִפְנֵׁ

נִי א   ין חָרִישׁ וְקָצִיר. וַיִשְׁלָחֵׁ שֶׁר אֵׁ יטָה גְדֹּלָה. )מה,ה-שָׁנִים א  יוֹת לָכֶם לִפְלֵׁ רִית בָאָרֶץ וּלְהַח  יכֶם לָשׂוּם לָכֶם שְׁאֵׁ   .ז(-לֹהִים לִפְנֵׁ

למצרים נועדה להציל את משפחת יעקב מהרעב. אילו לא נמכר למצרים, משפחת יעקב היתה עלולה, חלילה, לכלות יוסף חשב שמכירתו 

   ברעב. הקב"ה הוא ששלח את יוסף כדי להצילם מרעב. על כן יוסף הוסיף ואומר:

נָה כִי הָא   ֹּא אַתֶם שְׁלַחְתֶם אֹּתִי הֵׁ נִי לְאָב לְפַרְ -וְעַתָה ל ל בְכָל אֶרֶץ מִצְרָיִם. )שם ח(לֹהִים וַיְשִׂימֵׁ יתוֹ וּמֹּשֵׁׁ   .עֹּה וּלְאָדוֹן לְכָל בֵׁ

  .יוסף ראה את יד ה' במכירתו למצרים והפיכתו למשנה למלך, עד שניקה את אחיו מאשמה

  

שיבה נקודת מבט אחרת על מעשה הירידה למצרים, מצויה בספר תהלים. במזמור קה, שמתאר את הארועים מהירידה למצרים ועד ל

  :לארץ

ף. )טז יהֶם אִישׁ לְעֶבֶד נִמְכַר יוֹסֵׁ ה לֶחֶם שָׁבָר. שָׁלַח לִפְנֵׁ   .יז(-וַיִקְרָא רָעָב עַל הָאָרֶץ כָל מַטֵׁ

  

יוסף אמנם נשלח למצרים כדי להציל את אחיו מהרעב, אך הרעב עצמו הוא רעב ש'קרא' ה' על הארץ. כלומר: הקב"ה הביא את הרעב 

ירדו למצרים. ירידת בני ישראל למצרים לפי זה, היא חלק מהתכנית אותה הודיע הקב"ה לאברהם כבר בברית בין כדי שבני ישראל 

   יד(.-הבתרים )ברא' טו,יג

  

נחזור לדברי הבעל שם טוב. המלך 'שולח' את בנו למרחקים. כלומר: גם אם למראה עינים ישנן סיבות אחרות שהוליכו לכך שבן המלך 

  .תחת לפני השטח נעשה רצונו של המלך. הבעש"ט יצר כלל: הירידות בעולם אינן מקריות. הן חלק מתכנית כלליתהתרחק מאביו, מ



 

 
 

מטרת המלך, על פי דברי הבעל שם טוב היא: 'כדי שיהיה לו אחר כך יותר תענוג'. תלמידי הבעל שם טוב נטו לומר שלא רק עצם המרחק 

בקשר בין המלך  –חידוש  –ודש, אלא שתהליך העליה ממצב הריחוק יוצר עומק נוסף והגעגוע הם שמגבירים את התענוג במפגש המח

  .לבין בנו

ר' יעקב יוסף מפולנאה כתב במקום אחר )בן פורת יוסף עד' ע"ב(, שכאשר בן המלך יוצא מבית האסורים, ישנה משמעות גם לפרטים 

תיים בדרך להגדלת התענוג, בחיזוק הקשר שבין ישראל לה'. כדוגמה שבדרך: מי הוציא אותו, מתי ואיך, וכדומה. גם פרטים אלה משמעו

נוכל לשאול מדוע חשובה העובדה ששר המשקים הוא שהוציא את יוסף מבית האסורים? כאשר פגש יוסף את אחיו נאמר: "... וַיִשְׁתוּ 

טעם יין מאז שנמכר עד למפגש ביניהם. היין קשור לסוד  וַיִשְׁכְרוּ עִמּוֹ" )מג,לד(. חז"ל )בבלי שבת קלט( פירשו שיוסף ואחיו לא טעמו

פירוש החלומות של שר המשקים וגם של פרעה.  –שאינו מגלה לאחיו מי הוא; וליכולת יוסף עצמו לגלות סוד גנוז  –הכמוס עם יוסף 

קים' )בבלי סנה' קג,ב(. לכל וכמובן היין קשור לשמחת הקשר המתחדש בין יוסף ואחיו, בבחינת 'גדולה לגימה ... שמקרבת את הרחו

   אלה רומז מעשה שר המשקים.

  

בתקופה זו העולם כולו בירידה ל'בית האסורים'. גלינו מבתי כנסת, ממסעדות מקניונים וממטוסים. אפשר לחוות את מגיפת הקורונה 

   רץ'.כצירוף מקרי של ארועים. אך על משקל הפסוק בתהלים אנו צריכים לומר 'קרא ה' לקורונה על הא

בדרך הנגלה יתכן שהמדע הוא שיוציא את האנושות מן המגיפה על ידי החיסונים. אך גם גילוי מדעי הוא מכח מה שהקב"ה 'נתן מחכמתו 

   לבשר ודם'.

כמשלו של הבעש"ט, כשנצא מ'בית האסורים', נצטרך להשכיל לחזור אל התענוג שבמפגש בין בני האדם ובין בני האדם לה'. הדבר תלוי 

  .נו אם יהיה 'יותר תענוג'ב

 

 

 


